
شهروند| هنگامی که یکی از نمایندگان مجلس 
که با »لیست امید« برای نخستین بار راهی پارلمان 
شــده در نخســتین نطقش از طرحــی به عنوان 
»گفت وگوی ملی« صحبت کرد، کمتر کسی تصور 
می کرد آنچه از ســوی این شیخ اصلاح طلب مطرح 
می شود، محور تشکیل کمیته ای تخصصی به ریاست 
محمدرضا عارف در فراکسیون امید شود اما هنگامی 
که درســت یک هفته پیش، این نماینده با معرفی 
اعضای کمیته تخصصی مربوط به پیگیری موضوع 
»گفت وگوی ملی«، اهداف و نقشه  راه این طرح ملی 
را تشریح کرد، بار دیگر این موضوع که در سال های 
گذشــته و به ویژه پس از حوادث انتخابات  سال 88 
بارها به شیوه های مختلف مطرح شده، مورد توجه 
قرار گرفت و برخی از چهره های سیاسی و نمایندگان 
مجلس نیز با استقبال از تشکیل این کمیته جدید، 
پیگیری این ایده نه چندان نو اما ضروری را در اولویت 
قرار دادند. احمد مازنی، همان نماینده ای اســت که 
خود را طراح این ایده معرفی کرده و معتقد است که 
جامعه ما به صورت تاریخی به جامعه ای تبدیل شده 
که در آن تک گویی و مونولوگ وجــود دارد و روش 
دیالوگ و گفت وگو در آن ضعیف است و این مسأله 

ریشه در روش آموزشی و تربیتی ما دارد. 
این درحالی است که محمدرضا عارف نیز چند روز 
پیش از اعلام خبر تشکیل کمیته تخصصی از سوی 
مازنی، بر ضرورت این مسأله تأکید کرده بود و با اشاره 
به ضرورت گفت وگو میــان دو جریان اصیل انقلاب 
به ایسنا گفت: بارها توصیه کردم که همه جریانات 
سیاســی به خصوص بزرگان و افرادی که اظهارنظر 
و موضع گیری  شــان روی مردم تاثیرگذار است، در 
صورتی که اختلاف نظری دارند، در فضای صمیمی 
و دوستانه آن  را حل وفصل کنند تا آنچه نمود بیرونی 
دارد، تفاهم و همدلی باشــد. عارف همــان زمان از 
پیگیری این مسأله در مجلس خبر داده و تأکید کرده 
بود که باید این مسأله به الگویی برای جامعه تبدیل 
شود. عارف همچنین گفت: قطعا بروز اختلاف نظر اثر 

مثبتی بر جامعه به خصوص در میان جوان ها ندارد و 
ما از همه مسئولان مربوطه  می خواهیم جوانب این 

موضوع را رعایت کنند.
به نظر می رســید اشــاره عارف در آن مقطع به 
اظهارات روسای قوای مجریه و قضائیه بود که پس 
از آن که رئیس قوه قضائیه به فاصله کمی به سخنان 
رئیس جمهوری درباره تخلفات بابک زنجانی پاسخ 
داد، صحبت دربــاره اختلاف  دیــدگاه این دو مقام 
بلندپایه بالا گرفت؛ به ویژه آن که در سال های گذشته 
نیز چنین گمانه زنی هایی صــورت گرفته بود و در 
مقاطعی همچون آبان ماه 94 این مسأله با محوریت 
ســخنان روحانی درباره نحوه برخورد قوه قضائیه با 
مطبوعات، با واکنش صریح آملی لاریجانی روبه رو 

شده بود.
با این همه، مازنی معتقد اســت با توجه به حضور 
همه گروه های سیاسی و همچنین همه نحله های 
فکری و اقوام ایرانــی، پیروان ادیــان و مذاهب در 

مجلس، می توان محیط پارلمــان را به مکانی برای 
اجرای این طرح تبدیل کرد. این نماینده اصلاح طلب 
که مبانی و اصولی برای اجرای طرح گفت وگوی ملی 
تبیین کرده، »قانون اساسی«، »اندیشه های امام« و 
»سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری« را به عنوان 
مبانی سه گانه طرح »گفت وگوی ملی« عنوان کرده و 
می گوید: هرکس این سه مبنا را قبول دارد، می تواند 
وارد فضای گفت وگو شــود. او همچنین ایده هایی 
به عنوان روش اجرایی طرح خــود در ذهن دارد و بر 
این اساس، معتقد اســت با توجه به این که پیشبرد 
امور پارلمانی به خرد جمعی واگذار شــده، می توان 
روش های مختلفی ازجمله تشــکیل فراکسیون، 
کمیسیون یا هسته گفت وگو برای اجرای این طرح 

پیش بینی کرد. 
علیرضا رحیمی یکی دیگر از نمایندگانی است که 
ضمن عضویت در کمیته تخصصی مربوطه، خود را 
به عنوان یکی از حامیان طرح مازنی معرفی و اجرایی 

شــدن آن  را منوط به همکاری رسانه ها اعلام کرده 
است. این عضو کمیسیون امنیت ملی در این باره به 
خبرآنلاین گفت: گاهی اوقات صداوسیما به عنوان 
یک تریبون وســیع ملی، گفت وگوهای یک طرفه 
ترتیب می دهد و این رســانه گســترده، ساختاری 
برای حرکت به سمت گفت وگوی ملی با هدف ایجاد 
آرامش و رضایت نســبی در فضای سیاسی کشور 

دنبال نمی کند.
رحیمــی درعین حــال، گفت وگوی بــزرگان 
سیاسی کشور را از دیگر سطوح اجرایی شدن طرح 
گفت وگوی ملی می داند. او معتقد اســت حتی اگر 
اختلاف نظری میان مسئولان وجود دارد، نباید این 
اختلاف ها به رسانه ها کشیده شــود، یعنی هم در 
سطح فضای سیاسی و هم در سطح ساختار حکومتی 
و ساختار ملی، گفت وگوی ملی یک ضرورت حتمی 
برای کشور است و حتما منافع زیادی را به دنبال دارد.

با این حال، با توجه به آن که این طرح حتی در زمان 
دولت اصلاحات و به پیشــنهاد رئیس این دولت، در 
سطح بین المللی تحت عنوان »گفت وگوی تمدن ها« 
مطرح شد و با این وجود، هنوز حتی به توفیقی در این 
رابطه در سطح ملی نیز نرسیده ایم، به نظر می رسد 
نباید منتظر اجرای فــوری و تاثیرگذاری آنی طرح 
جدید »گفت وگوی ملی« باشیم. آنچنان که علیرضا 
رحیمی نیز می گوید: طرح ساده ای نیست و از نظر 
اجرایی بسیار پیچیده است و قاعدتا نیاز به تمرین و 
ممارست دارد. در وهله اول باید همه گروه ها ضرورت 
حرکت به سمت گفت وگوی ملی را درک کنند. در 
ثانی الزامات آن را قبول کنند و نکته سوم ظرفیت های 
ملی مانند صداوســیما و رســانه ها این ضرورت را 
بپذیرند تا بتوانند همراهی کنند. مازنی نیز هم نظر با 
رحیمی درباره لزوم پیگیری مداوم این طرح، معتقد 
است: نباید انتظار نتیجه فوری از طرح گفت وگوی 
ملی داشت؛ هدف ما این است که نمایندگان فارغ از 
اختلافات به مسائل اشــتراکی بپردازند و این الگو را 

بتوانند به جامعه هم تعمیم دهند.

بررسی برخی چالش های یک طرح قدیمی و ضروریتا انتخابات

گفت وگوی ملی به ابتکار فراکسیون امید
ژانر روز
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یک روز پــس از برگزاری کنفرانس خبری حســن 
روحانی، رئیس جمهوری با رسانه های داخلی و خارجی 
برخی از مســائل مطرح شــده در این نشست خبری 
همچنان در صدر توییت های کاربران فارسی زبان قرار 

دارد. 
محمدصالح مفتاح از روزنامه نگاران منتقد دولت 
در صفحه توییترش نوشت: روحانی: تحریم ها برداشته 
شده، اما آمریکا بدعهدی کرده! یارو گفت: من یه خرس 
شکار کردم گفتن: بیارش گفت: نمیاد گفتن خودت بیا، 

گفت: اون نمی ذاره!
حسین دهباشی، مستندساز منتقد دولت یازدهم 
به جمله روز گذشــته رئیس جمهوری مبنی بر اینکه 
»برخی دســتاوردها را نمی بینند و باید عینک بزنند« 
اشــاره کرده و در صفحه توییترش نوشته است: تحقیرِ 
منتقدان اگر جواب می داد، فرزند آن  که گفت: »هر که 
نمی خواهد... گذرنامه اش را بگیرد و از کشور برود« حالا 

شاهِ ایران بود!
هواداران دولت نیز با برجسته کردن برخی از سخنان 
روحانی در این نشست خبری به آن واکنش نشان دادند. 
هدی  هاشــمی در صفحه توییترش نوشته است: 
صداوســیما یک وقتی می خواهد خلاصه کند حرف 
را یکجوری خلاصه میکنه که حرف دیگه میشه البته 

صداوسیما برای وقت بیننده هاش خلاصه می کنه.
انتشــار تصویر حســن روحانی، رئیس جمهوری 
کــه در حــال راندن یک خــودروی برقــی در حیاط 
ریاست جمهوري است نیز برخی از کاربران توییتر را سر 
ذوق آورده است؛ عباس نوشت: آلودگی هوا رفع نمیشه 
وقتی کلی ماشین بی کیفیت داره تو شهر ها تردد میکنه 
خود دولت باید یه کاری بکنه مثلا تولید خودروی برقی 

روش خوبیه.
کاربری به نام پیکولا نوشت: وقتی بابات قول می ده 

بعد از امتحانا برات یه ماشین نو بخره! 

موحدی کرمانی: 

جامعه روحانیت منتظر نتایج جبهه 
مردمی نیروهای انقلاب است

تسنیم| دبیرکل جامعه روحانیت مبارز با بیان 
این که بهترین راه بــرای نیروهای انقلابی اجماع 
روی گزینه اصلح است، گفت: در آستانه انتخابات 
گرو ه های مختلفی فعالیت خود را آغاز کرده اند، اما 
جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی متشکل از 
افراد مردمی و انقلابی است و امیدواریم فعالیت 
این جبهه به نتیجه برســد. آیت الله محمدعلی 
موحدی کرمانی با بیان این که جامعه روحانیت 
مبارز منتظر نتایج جبهه مردمی نیروهای انقلاب 
اسلامی است، تأکید کرد: این که گروه های انقلابی 
با یکدیگر متحد و منسجم باشند، امری قابل قبول 
است و امیدواریم تمام نیروها و گروه های انقلابی 

متحد و هماهنگ با یکدیگر عمل کنند.

شاکری: 

 برگزاری نشست
 مشترک چهار حزب اصولگرا

مهر|  دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی 
گفت: صبح امــروز اعضای شــورای مرکزی چهار 
حزب اصولگرا جلســه مشــترک انتخاباتی برگزار 
کردند. مجتبی شاکری، با اشاره به برگزاری جلسه 
صبح امروز احزب سیاسی اصولگرا گفت: صبح امروز 
اعضای شــورای مرکزی جمعیت جانبازان انقلاب 
اسلامی، جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی، جمعیت 
ایثارگران انقلاب اسلامی و جمعیت خدمتگزاران ایثار 
و شهادت جلسه مشترکی برگزار کردند. او ادامه داد: 
این جلسه به منظور هماهنگی برای ورود به فرآیند 
انتخابات ریاست جمهوری  سال 9۶ و مباحث مرتبط 
با جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی تشکیل شد.

خبر
آیت الله جنتی در جلسه شورای نگهبان: 

آیت الله  هاشمی رفسنجانی عنصری 
کلیدی در نظام اسلامی بود 

تسنیم| دبیر شورای نگهبان رئیس فقید مجمع 
تشخیص مصلحت نظام را عنصری کلیدی در نظام 
اسلامی توصیف کرد و گفت: ایشــان در طول نظام 
اسلامی مسئولیت های حساســی را عهده دار بود و 
با استعداد خوبی که داشــت آخرین مسئولیت را در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به خوبی عهده دار بود. 
آیت الله جنتی دبیر شورای نگهبان در جلسه هفتگی 
اعضای شورای نگهبان گفت: حادثه درگذشت آیت الله 
 هاشــمی، قابل پیش بینی نبود و ناگهانی رخ داد. با 
این حال مردم تشییع بسیار باشکوهی برگزار کردند 
که حضــور این جمعیت هم پیش بینی نشــده بود.

»کواد کوپتر« حاشیه ساز تهران 
شناسایی شد

میزان|  مرکز اطلاع رسانی پلیس پایتخت اعلام 
کرد: صاحب کوادکوپتر جنجالی تهران که موجب 
تیر اندازی پدافنــد هوایی در پایتخت شــده بود، 
شناسایی شد. پلیس تهران اعلام کرد صاحب کواد 
کوپتر به پرواز درآمده در مرکز تهران شناسایی شده 
و طی تحقیق و بررســی های اولیه صورت گرفته از 
سوی پلیس، صاحب وسیله پرنده اعلام کرد: پرواز 
این وســیله برای تصویربــرداری جهت تهیه تیزر 
تبلیغاتی توسط یک شرکت فیلمســازی بوده که 
بررسی های تکمیلی درحال انجام است. بنا بر اعلام 
پلیس آنچه قابل ذکر و اهمیت است، پرواز هرگونه 
»وسیله پرنده« برای هر منظوری )تصویربرداری، 
فیلمبرداری، مستندسازی و...( منوط به اخذ مجوز از 
مراجع ذی صلاح قانونی است. براساس اعلام پلیس، 
پس از خط آتش گشوده به سمت این پرنده، پلیس 
آن را مهار کرده است. عصر روز دوشنبه هفته جاری 
یک کوادکوپتر با ورود به منطقه پرواز ممنوع تهران 

موجب واکنش پدافند هوایی تهران شد. 

 شکایت رئیس دولت اصلاحات
 از محمدرضا نقدی 

ایلنا|  سیدمحمد انجام در مورد شکایت رئیس 
دولــت اصلاحات از ســردار نقدی رئیس ســابق 
سازمان بسیج گفت: چندی پیش سردار نقدی در 
مصاحبه ای با روزنامه شرق اعلام می کند که آقای 
خاتمی برای پیشبرد کارهای خود از پادشاه عربستان 
پول دریافت می کند. او ادامه داد: این اقدام ســردار 
نقدی که نوعی توهین و تشــویش اذهان عمومی 
است از این رو حدود دو هفته پیش شکایتی در شعبه 

چهارم دادسرای فرهنگ و رسانه به ثبت رسید.
انجام در مورد شــکایت رئیس دولت احساسات 
از حسین شریعتمداری نیز گفت: پس از انتخابات 
 ســال 88، آقای شــریعتمداری در برنامه »دیروز، 
امروز، فردا« از ارتباط موکل با جورج سورس سخن 
گفت. در آن زمان به وکالت از رئیس دولت احساسات 
شــکایتی را در دادسرا مطرح و پرونده به شعبه نهم 
دادســرای کارکنان دولت ارجاع شد.  وکیل رئیس 
دولت اصلاحات افــزود: در آن زمان دادســرا برای 
آقای شریعمتداری قرار خفیفی صادر کرد و منتهی 
به صدور کیفرخواست و ارسال به دادگاه نشد. وکیل 
رئیس دولت اصلاحات در پاسخ به این سوال که آیا 
تاکنون ســردار نقدی در دادسرا حاضر شده است، 
اظهار کرد: بــه دلیل درجه نظامی ســردار نقدی، 
دادســرا طبق قانون باید احضاریه را به ســتاد کل 
نیروهای مسلح ارسال و آن ستاد احضاریه را به دست 
فرد برساند. این پروسه کمی زمان بر است و به همین 
دلیل هنوز سردار نقدی در دادسرا حاضر نشده است.
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عکس روز پرسش روز

  سیدمحمود علوی، وزیر اطلاعات در حال پیاده شدن از خودروي برقی که در روز هوای پاک در حیاط 
دولت از آن رونمایی شد. این خودرو ها که قرار است به زودی در ایران به تولید انبوه برسند، با هدف کاهش 
آلودگی هوا طراحی شده اند. رئیس جمهوری نیز روز گذشته سوار بر یکی از این خودرو ها شد و دوری در 

حیاط دولت زد.

در دولت اصلاحــات موضوع »گفت وگوی 
تمدن ها« مطرح شد و به طورکلی فضای تعامل 
و گفت وگو در جامعه جدی گرفته می شد، اما 
در دولت هشت ســاله احمدی نژاد اهمیت و 
ارزش این مسأله به حاشیه رفت. آیا می توان 
طرح »گفت وگوی ملی« که اخیرا با تشکیل 
یک کمیته تخصصی در فراکســیون امید 
مجلس مورد توجه قرار گرفته را ادامه راه طرح 
پیشین و راهگشای بازگشت به فضای تعاملی 

در جامعه دانست؟
این طرح به نوعی ادامه همان طرح است اما درعین 
حال، ســعی داریم گفت وگو را در مناسبات داخلی 
کشــور پیگیری کنیم و با توجه به این که این طرح 
قرار اســت از درون پارلمان کلید بخورد، بنابراین 
بر ظرفیت های داخل مجلس تأکیــد ویژه داریم. 
به طورکلی یکی از اهداف این طرح تلاش در جهت 
این مسأله است که به عنوان نمونه در مجلس پیش 
از آن که در فضای صحن مجلس با یکدیگر مذاکره 
کنیم، در اتاق های فکــر و تعامل، مباحث علمی و 
تخصصی را پیش ببریم. این درحالی است که نباید 
نگران بود کــه درصورت شــکل گیری گفت وگو، 

مباحثه و اختلاف نظری در کشــور وجود نداشته 
باشد، اما منطق گفت وگو، منطق خردورزی، عقل 
و دانش اســت و در چنین شرایطی افراد نباید برای 
به کرسی نشاندن نظرشــان از هر ابزاری استفاده 
کنند. با این همه، علاوه بر استفاده از ظرفیت های 
داخل مجلس، قطعا باید از ظرفیــت بزرگانی که 
خارج مجلس فعالیت می کننــد نیز بهره بگیریم. 
در این میان، بی شــک شخص مقام معظم رهبری 
در رأس این ظرفیت ها قرار دارد که در این راســتا، 
کرســی های آزاداندیشی در دانشــگاه ها را مطرح 
کردند که متاســفانه تاحدودی با بی مهری روبه رو 
شــده و در بهتریــن حالت، از محتوا تهی  شــده و 
به حالتی ساختگی درآمده اســت. همواره گفته ام 
بهترین حالت نشــان  دادن ولایت مداری این است 
که هنگامی که موضوعی از ســوی رهبری مطرح 
می شــود، همگی با تمام توان این سیاســت ها را 
تبدیل به قانــون و در ادامه در راســتای عملیاتی 
 شدن آن اقدام کنیم. بنابراین باید از ظرفیت تمامی 
شخصیت های تاثیرگذار بیرون مجلس در جریان 
سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا در راستای تحقق این 

طرح و دستیابی به آشتی ملی استفاده کنیم.

حجت الاسلام احمد مازنی: 

باید از تمامی ظرفیت های کشور برای تحقق »آشتی ملی« استفاده کنیم

جماران|  یــادگار گرامی امام با تأکید بر این که 
باید امامی را مطرح کنیم که پاسخگوی نیاز جامعه 
باشد گفت: مراقب باشیم امامی که معرفی می کنیم 
خــدای ناکــرده »کاریکاتوری از امام« نباشــد و 
نسبت های اجزای این اندیشه بر هم نریزد. آیت الله 
سیدحسن خمینی در همایش »جایگاه اخلاق در 
ســاحت تربیت دانش آموزی با نگاهی به اندیشه 
تربیتی امام خمینی)س(« که در محل ســازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی بــا حضور وزیر 
آمــوزش و پرورش و مســئولان ایــن وزارتخانه 
برگزار شــد، اظهار کرد: اولین سؤال در مورد طرح 
شخصیت امام در کتب درسی این است که چرا باید 
امام را مطرح کنیم؟ ممکن است این سؤال مطرح 
شود که از میان تمام شخصیت های بزرگ تاریخ 
چرا باید امــام را مطرح کنیم و ســخن امام را به 
دانش آموز امروز که زن و مرد فردا اســت توضیح 
دهیم؟ یادگار گرامی امام گفت: مثلا امام  سال ۶۶ 
فرمود اگر از صدام بگذریم از آل سعود نمی گذریم؛ 
این طور نیســت که قطع ارتباط در آن مقطع یک 
قضیه حقیقیه باشــد اما بحثی که در مورد حضور 
زنان، مردم و دین در جامعه دارند مربوط به زمان 
خاصی نمی شود. مشکل این است که کسی جمله 
را بگیرد و بدون توجه به قبل و بعد آن را مطرح کند. 
سیدحسن خمینی گفت: اگر روی ولایت فقیه که 
از ارکان اندیشه امام است تأکید می کنیم باید روی 
حقوق مردم هم تأکید کنیم، اگر روی حقوق مردم 
تأکید می کنیم باید در چهارچوب دین باشد، اگر به 
ارزش های ظاهری توجه می کنیم باید به درون هم 
توجه کنیم، اگر روی مبانی اخلاقی تأکید می کنیم 

باید به ارزش های ظاهری هم توجه کنیم.

او تأکیــد کرد: جریان متحجر بــه همان اندازه 
منفور است که استکبار منفور است. اگر به حقوق 
الهی توجه ویژه می کنیم باید به حقوق مردم هم 
توجه کنیم؛ همان وقت قانون اساسی امام به فرمان 
هشت ماده ای هم توجه دارد. مبارزه با مقدس مآبی 
مبارزه با ولنگاری هم هست. اگر امام به حقوق زنان 
توجه دارد باید حواسمان باشد که نباید با عفاف و 
حجاب و حقوق الهی در تضاد باشد. امام می گوید 
نبایــد دور کشــور حصار بکشــیم و درعین حال 
می گفت نباید در جهان ذوب شــویم. یادگار امام 
اظهار داشــت: امنیت بدون عدالت یک جریان از 
دست رفته است و عدالت هم بدون امنیت محقق 
نمی شود. مراقب باشیم امامی که معرفی می کنیم 
خــدای ناکــرده »کاریکاتوری از امام« نباشــد و 

نسبت های اجزای این اندیشه بر هم نریزد.
وی در پایان تأکید کرد: صدها سال در مأذنه ها 
نام پیامبــر)ص( را بردند و وقتی تناســب در آن 
رعایت شد انقلاب اســلامی پدید آمد، وقتی نام 
سیدالشهدا)ع( جای خودش قرار می گیرد حسین 
فهمیده در می آید، اگر امام زمان)ع( درست جای 
خودش قرار گیرد از آن انقلاب و در غیراین صورت 
جمود و انظلام پدید می آید یعنی اگر درست جای 

خودش قرار ندهیم کارکرد عکس پیدا می کند.

سیدحسن خمینی: 

امامی را مطرح کنیم که پاسخگوی نیازهای جامعه باشد

ایسنا|  ســخنگوی شــورای نگهبان درباره 
ردصلاحیت  هاشمی رفســنجانی گفــت: آیت 
الله هاشمی شناخته شده بود و هر کسی )اعضای 
شورا( براساس شــناختی که داشــت رأی داد. 
متاسفانه ایشــان رأی کافی را نیاوردند، طبیعتا 
نمی تــوان این موضوع )افــراد رأی دهنــده( را 
شناســایی کرد؛ رأی اعضای به ایشان از سر حب 
و بغض نبوده است. عباسعلی کدخدایی در پاسخ 
به این کــه چرا ترکیب اعضای شــورای نگهبان، 
اکثرا مسن هستند، اظهار کرد: ترکیب متفاوتی 
را در شورا شاهد هستیم. بیشترین سن 90 سال 
است و پایین ترین ســن 50 است. خود من وقتی 
به شورا آمدم 40ساله بودم. همکاران دیگری   که 
در سنین 30 به بالا وارد شــورا شدند. با این حال 
ما از جوانان نیز برای شورا کمک می گیریم. همه 
دوســتان ما از جوانان هســتند، مثلا از دوستان 
تحصیل کرده حقوق بهره می بریــم. مثلا در قم 
مجمع مشورتی فقهی داریم که از جوانان هستند.  
سخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به این که آیا 
می تواند میزان حقوق خــود را اعلام کند، گفت: 
مسأله ای نیســت و بارها هم گفتم. حقوق های ما 
بین ۶ تا 7 میلیون تومان اســت که مصوب دولت 
و قوانین و مقررات است، البته حقوق اصلی من از 
دانشگاه است و شورا هم یارانه ای پرداخت می کند.

کدخدایی در پاسخ به این سوال که چرا این قدر 
همه ردصلاحیت می شــوند، گفت: در کشور ما 
300 نفر نماینده مجلس داریم اما دوره گذشــته 
12 هزار نفــر برای انتخابات ثبت نــام کردند! اگر 
همه تأیید شوند شــما چطور می توانید انتخاب 
کنیــد! در بحث انتخابات ریاســت جمهوری که 
یک نفر برگزیده می شــود، در دوره گذشته بیش 

از 1100 نفر ثبت نام کردند! اما در فرانسه هم که 
انتخابات دارند مجموع کاندیداها کمتر از 20 نفر 
هستند. ما قوانین جامعی در این جهت نداریم و 
منعی برای ثبت نام ایجاد نشــده، بنابراین افراد 
ثبت نــام می کنند، تعدادی هم صلاحیت شــان 
تأیید نمی شود. ما هم متاسفیم و خیلی خوشحال 
نیستیم که صلاحیت شــان تأیید نمی شود. اما 
خوشحالیم که قانون مواضعی دارد که باید با آنها 
تطبیق داده شود. کدخدایی در این زمینه توضیح 
داد: زمانی که قانون اساسی تدوین می شد اختلاف 
نظر بود اما قرار شــد از کلمه رجال استفاده شود. 
نظر مشهور این بود که خانم ها می توانند حضور 
داشته باشــند، اما تا به حال فرصتی برای خانم ها 
نبوده است و صلاحیت شــان تأیید نشده است. 
اخیرا از ســوی مقام معظم رهبری سیاست های 
کلی انتخابات که اتخاذ شــد ایشان تأکید کردند 
رجل سیاسی و مدیر و مدبر بودن تبیین شود. این 
موضوع در دست بررسی است و اگر شورای نگهبان 
به نتیجه جدیدی برسد قطعا اعلام می کند، البته 
ثبت نام که در دوره های گذشته هم منعی نداشته 
است و خانم ها هم می توانند شرکت کنند. او درباره 
سخت ترین تصمیم در شورای نگهبان گفت: سوال 
سختی اســت. هر جایی که صلاحیت افراد تأیید 

نمی شود، جزو سخت ترین تصمیم های ما است.

سخنگوی شورای نگهبان: 

ردصلاحیت آیت الله  هاشمی از سر بغض نبود

س
فار

س: 
عک

  

شبکه اجتماعی

محمدعلی آهنگران، روحانی جوان اصلاح طلب 
با اشاره به سالروز شهادت آیت الله نمر، روحانی شیعه 
اهل عربســتان که 12 دی ماه  سال گذشــته در آن 
کشور اعدام شــد، در صفحه اینستاگرامش پرسیده 
است: »راستی چرا کســانی که پارسال در اعتراض به 
اعدام شــیخ نمر از دیوار سفارت عربستان بالا رفتند، 
امسال یک مراسم سالگرد ســاده برای او نگرفتند؟ 
» سال گذشته اعتراض ها به اعدام آیت الله نمر توسط 
حکومت سعودی درنهایت منجر به حمله معترضان 
به ســفارت عربستان و به آتش کشــیدن ساختمان 
سفارتخانه این کشور شــد. عاملان حمله به سفارت 
عربســتان نهایتا در دادگاه کارکنان دولت محاکمه و 
متهمان از جرم تخریب اموال ســفارت تبرئه شدند. 
دادگاه اســتدلال وکلای پرونــده متهمــان را کــه 
می گفتند تخریب اموال نیاز به شاکی خصوصی دارد 
 و عربستان از مهاجمان شکایت نکرده است، پذیرفت. 
عزت الله ضرغامی، رئیس اسبق سازمان صداوسیما 
در صفحه اینســتاگرامش ضمن انتشار تصویرش در 
کنار یک مرد نابینا نوشت: »هفته گذشته، در اطراف 
دانشگاه تهران پیاده روی داشتم. در خیابان قدس، با 
این عزیز خوش تیپ و روشندل آشنا شدم که جلوتر 
از من با ســرعت راهپیمایی می کرد و مسیرش را هم 
خیلی خوب و بدون خطا پیدا می کرد. خیلی خوشم 
آمد. فکر کردم در یک سطحی از بینایی برخوردار است 
ولی بعد از احوالپرسی فهمیدم از کودکی بینایی خود را 
کاملاً از دست داده اســت. فقه و حقوق خوانده و فعلًا 

هم بیکار است!
با هم رفیق شدیم و تلفن رد و بدل کردیم. به او گفتم 
دوست دارم اگر چشمان من نتواند حقیقت را به من 
نشان دهد و باعث گمراهی ام شود، از من گرفته شود و 
به جای آن قدری بصیرت داده شود. حرفم را تأیید کرد 
و سخنان عمیق و پخته ای گفت که واقعاً به من آرامش 
داد. از کلیشه ای بودن ســخنم قدری شرمنده شدم. 
بصیرت غیر از بینایی است و عینک هم نمی خواهد.« 
روز سه شــنبه حســن روحانی، رئیس جمهوری در 
نشست خبری با نمایندگان رسانه ها ضمن انتقاد از 
افرادی که برخی از دســتاوردهای برجام و اقدامات 
مثبت دولت را نمی بینند، به آنان توصیه کرد که اگر 
می گویید ما چیزی نمی بینیم، »عینک« بزنید. این 
کلیدواژه به سرعت به یکی از واژه های محبوب کاربران 
منتقد دولت در شــبکه های اجتماعی و تیتر روزنامه 
وطن امروز، ارگان رسانه ای منتقد دولت تبدیل شد. 
عزت الله ضرغامی بلافاصله پس از انتشار این عکس و 
آن متن کنایه آمیز نوشته است: »ان شاءالله ایرباس های 
نو که آمد، از سوارشــدن بر آن لــذت می  بریم. بارها 
به دوســتانم در دولت گفته بودم و می گویم که ابراز 
ذوق زدگی فراوانی از سوی مسئولان رده  بالا در مورد 
این گونه اقدامات، کار زیاد خوبی نیست. حریف، ما را 

تحقیر خواهد کرد.«
وحید یامین پور، چهــره رســانه ای نزدیک به 
منتقدان دولت در صفحه اینستاگرامش ضمن انتشار 
عکسی از هوای آلوده این روزهای پایتخت نوشته است: 
جای مردان سیاست بنشانید درخت، تا هوا تازه شود. 
سهراب ســپهری« انتقاد از آلودگی هوا خصوصا در 
روزهای زمستانی پایتخت معمولا به یکی از اهرم های 
منتقدان دولت برای افزایش فشارهای سیاسی تبدیل 
می شود. دولت و ســازمان محیط زیست بارها اعلام 
کرده اند که حل بحــران آلودگی هوا در گرو همکاری 

همه دستگاه ها است.
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